
وصال روحانی
خبرنگار

http://irannewspaper.ir
editorial@irannewspaper.ir

 سه شنبه 8 آذر 1401
 سال بیست و هشتم
 شماره 8065

ـما
ین

س

در نشست خبری سومین دوره 
»کاتینو« مطرح شد

فیلمسازی فقط با 5 میلیون تومان
رســید؛  ســوم  ایســتگاه  بــه  »کاتینــو«  فرهنگــی/ 
دوره تربیتی باشــگاه فیلم ســوره که هدف از آن 
تربیت نســل جدیدی از فیلمســازان در باشــگاه 
جوانــان  و  نوجوانــان  انتخــاب  بــا  ســوره  فیلــم 
مســتعد و دغدغه مند است. نشست خبری این 
رویــداد ظهــر روز گذشــته )7 آذرماه( بــا حضور 
محمدجــواد موحــد مدیرعامــل باشــگاه فیلــم 
ســوره و حســین دارابــی کارگردان ســینما برگزار 

شد.
در ابتــدای ایــن نشســت پــس از اکــران چند 
فیلــم کوتــاه از محصــولات کاتینــو و رونمایــی از 
پوســتر ایــن دوره فیلمســازی، موحــد بــا اشــاره 
بــه اهــداف تأســیس باشــگاه فیلم ســوره گفت: 
»آثاری مثل »بیســت و یک روز«، »مصلحت«، 
»دیــدن ایــن فیلم جــرم اســت«، ســریال »تازه 
کــه  کردنــد  تولیــد  فیلمســازانی  را  و…  وارد« 
قســمت اعظم کارشان یا همه مسیر فیلمسازی 

خود را در اینجا سپری کرده اند.«
او بــا اعــام ایــن مطلــب کــه خروجی هــای 
»کاتینــو« وارد دوره هــای »کات« می شــوند، در 
توضیحات تکمیلی افزود: »در واقع تفاوت کات 
و کاتینــو در ســن افراد اســت؛ کاتینــو مخصوص 
بچه هــای ۱7 تــا ۲۵ ســاله اســت اما یــک چیزی 
مشــترک اســت و آن ایــن اســت کــه اگــر کســی 
می خواهــد وارد کات یــا کاتینو شــود بایــد حتماً 
یــک فیلم ســاخته باشــد حتی بــا موبایــل. یک 
بــرای دوره کات  کــه  ایــن اســت  تفــاوت دیگــر 
افــراد باید چند دوره ســینمایی گذارنده باشــند. 
مــا کاتینــو را ایجــاد کردیــم کــه خروجی های آن 

ورودی های کات باشد.«
موحــد همچنیــن با اشــاره بــه بودجــه ای که 
در اختیــار ورودی ها می گذارند تا فیلم بســازند، 
اظهــار کــرد: »مــا ۱۳ فیلم ســاختیم کــه از یازده 
فیلــم بــه شــکل جداگانــه حمایــت ۵ میلیونــی 
داشــتیم یعنی چیزی ۵۵ میلیــون تومان هزینه 
ایــن یازده فیلم شــد ضمن اینکه خــود برگزاری 

دوره هم برای ما خیلی کم هزینه درآمد.«

در بخش دیگر این نشست مدیرعامل باشگاه 
فیلم ســوره از فعالیت در حوزه فیلمنامه نویس 
و تهیه کنندگــی گفــت: »مــا تــوان ایــن را نداریم 
کــه در همه مشــاغل ســینما ورود کنیــم پس به 
ایــن نتیجه رســیدیم شــاید در دو رکــن تولید اثر 
هــم بتوانیــم ورود کنیــم یکی فیلمنامه نویســی 
و دیگــری تهیه کنندگــی بــود. دوره »جوهره« که 
مربوط به بخش تربیت فیلمنامه نویســی است 
ناظر به همین بخش است. نود درصد این افراد 

هم خانم ها هستند.«
طبق گزارش مهر، حســین دارابی نیز از لزوم 
خــروج از فضای بازی و شــومنی گفــت: »تنها با 
اســم مرکــز توانمندســازی و آوردن یــک ســری 
بودجــه هیچ اتفاقی رخ نمی دهــد. خودم روزی 
فکــر نمی کردم مــن را در ســینما راه بدهند. اما 
کــردم و دوســتان هــم  را همین جــا آغــاز  کارم 
صبــوری کردنــد. باشــگاه فیلــم ســوره فقط یک 
ســاختمان نیســت بلکــه اینجــا چیــزی جریــان 
دارد کــه فقــط خود بچه هــای باشــگاه می توانند 
قوانیــن  ســری  یــک  اینجــا  دهنــد.  ادامــه اش 
نانوشــته دارد کــه باعــث می شــود خروجــی آن 
همیــن آدم هــا باشــند. خیلــی از بچه هــا وامدار 
این باشــگاه هســتند. اینجــا یک روحــی دارد که 
همان ما را وادار به کار می کند. اینجا یک فضای 
گعده ای در جریان است و انگار ما با هم زندگی 
می کنیم. اینجا یک کار واقعی با بودجه های کم 
رخ می دهد، این بودجه پنج میلیونی واقعاً یک 
شوخی است اما ما هم همینطور فیلم ساختیم. 
بــا یک اســم و با یک مدیــر نمی تــوان کارها را از 
پیش بــرد. اینجا یک فضای رقابتــی دارد اما در 
عین حــال بچه ها بــا یکدیگر رفیق هســتند و در 
کارهــا به یکدیگــر کمک می کنند. علی شــمس، 
محمدرضا خردمندان، محمدصادق حســینی، 
مصطفــی  مفیدی کیــا،  باقــر  ثقفــی،  احســان 
باشــگاه  ایــن  خروجی هــای  از   … و  رضوانــی 
هســتند. این نکته را هم باید اضافه کنم که طی 
ســال ها خیلی از مراکز آموزش سینما می دادند 
امــا مهم تریــن بخش کار ســینما، تجربــه کردن 

است و باشگاه این وظیفه را بر عهده دارد.«
او همچنیــن گفــت: »تولیــد ملــی بــه شــکل 
واقعــی در اینجــا جریــان دارد. ایــن عقانی تــر 
اســت کــه افــراد ابتــدا اینچنیــن محــک بخورند 
و در ادامــه بودجــه بیشــتری بگیرنــد بــه نظــرم 
حــالا بقیه بایــد به دنبال بچه های باشــگاه فیلم 
ســوره باشــند و بودجه ها به این ســمت ســرازیر 
شــود. اینجــا بچه ها ســایق مختلف هــم دارند 
اینچنیــن نیســت کــه بچه ها فقــط فیلــم درباره 

شهدا بسازند.«

محمدرضا چراغعلی، موسیقیدان، آهنگساز و تنظیم کننده به بهانه سالروز درگذشت بابک بیات از رمز ماندگاری آثار بزرگانی چون او و شرایط امروز موسیقی پاپ می گوید

جاودانه های »بیات«

به پیشواز جوایز »اسکار 2023«

مجسمه های پنهان شده در پاکت!

پنجم آذرماه ســالروز درگذشــت زنده یــاد بابک بیات 
اســت؛ آهنگســاز، نوازنــده و تنظیم کننــده نام آشــنای 
موسیقی ایران. هنرمندی که نامش در تاریخ موسیقی 
ایران ثبت شــد و آثــارش همچنان زمزمه نســل امروز 
اســت. او عــاوه بــر ســاخت ملــودی، دســتی توانــا در 
موســیقی فیلم داشــت و آثــار ارزشــمندش و جوایزی 
کــه در ایــن زمینــه دریافــت کــرد، گــواه ایــن موضــوع 
اســت. نکته دیگر تربیت خوانندگانــی ازجمله محمد 
اصفهانــی، حمید حامــی، مانی رهنما و نیما مســیحا 
در ژانــر موســیقی پاپ اســت کــه همچنان صدایشــان 
شنیدنی و غیرتکراری است.  اما شاخصه کارهای بابک 
بیات ســبک او بود که در موسیقی، بویژه موسیقی پاپ 
رقم زد و دیدگاه و تفکر متفاوتش در ســاخت ملودی، 
موجــب شــد، امضــای کارش همچنــان باقــی بماند. 
موضوع مهم و قابل توجهی که در آهنگسازان امروزی 
کمتر دیده و شــنیده می شود و به گفته کارشناسان این 
حــوزه، آثارشــان در مدت زمــان کوتاهی به فراموشــی 

سپرده می شوند و دچار تاریخ مصرف شده اند. 
ë همنشینی با دو شاعر و تنظیم کننده بزرگ

محمدرضــا چراغعلــی، موســیقیدان، آهنگســاز و 
تنظیم کننــده موســیقی ســینما و تلویزیــون از جملــه 
هنرمنــدان شــناخته شــده ایــن حــوزه معتقــد اســت: 
»ضعــف عمــده در تولید موســیقی های پــاپ امروزی 
کم سوادی است.« این آهنگساز که کارنامه پرباری طی 
سال ها فعالیتش از خود به جای گذاشته در گفت و گو با 
»ایران« درباره بابک بیــات و فعالیت های او درعرصه 
موســیقی اظهــار کــرد: »آغــاز فعالیت هــای درخشــان 
زنده یــاد بابک بیــات به اوایل ســال ۱۳50  برمی گردد، 
دورانــی که دیدگاه و تفکــرات اجتماعی مردم متفاوت 
بــا امروزه بود و نســبت به انتخاب و شــنیدن ترانه های 
اجتماعی، ســطح تفکر بالاتری داشــتند و خوشبختانه 
آن دوران مصادف شد با تولیدات موسیقی بابک بیات. 
دیگر اقبال خوب این آهنگساز، همراهی و آشنایی اش 
با دو شــاعر و ترانه سرای شناخته شده کشورمان احمد 
شــاملو و ایــرج جنتی عطایی بــود؛ ارتباط و دوســتی ای 
که موجب گردید آنچه امروزه با عنوان موســیقی بابک 
بیــات به گوش می رســد و معرفی می شــود، عــاوه بر 
و  باشــد  کام  روی  محوریــت اش  زیبــا،  ملودی هــای 
موسیقی کام محور، نمود بیشتری پیدا کند، ضعفی که 
متأسفانه در موسیقی های امروزه دیده و شنیده می شود 
و آنچــه کــه به گــوش می رســد معــرف موســیقی های 
ریتم محور است؛ موسیقی هایی که محتوای ارزشمندی 
برای مخاطب ندارد. بر این اســاس، می توان سال های 
۱۳50 شمســی یــا ۱970 میــادی را دوران درخشــان 
موســیقی پاپ معرفی کرد و اغلب فعالیت های آقای 
بیات مربوط به همان برهه تاریخی اســت و همان طور 
کــه قبــل تر هــم اشــاره کــردم ماحصــل همنشــینی با 
شــاعران بزرگــی همچــون احمد شــاملو و ایــرج جنتی 
عطایی، یکــی از دلایل مهم موفقیــت و ماندگاری آثار 
بابک بیات در موسیقی ایران است چرا که تفکرات این 
دو ترانه سرا، توانست در موسیقی آن دوران و موسیقی 

بابک بیات تأثیر بسزایی بگذارد.«
او دربــاره ســبک منحصــر بــه فــرد بابک بیــات در 
بیــان  پــاپ  موســیقی  بــه  دیدگاهــش  و  آهنگســازی 
داشــت: »همان طــور کــه قبل تر اشــاره شــد، فعالیت 
حرفــه ای بابــک بیــات درعرصه موســیقی، بــه قبل از 
انقــاب برمی گــردد و در آن دوران تمرکــز او بیشــتر بر 
ملودی ســازی بود. لازم به ذکر اســت، ساخت ملودی 
برگرفته از سلیقه شــخصی آهنگساز و درک و دریافت 
صحیح او از محتوای کام است، دیدگاهی که می تواند 

روی مخاطب بسیار اثرگذار باشد.«

ë به شنیدن آثار مبتذل عادت کرده ایم
نکته دیگــر همکاری بابک بیات بــا تنظیم کنندگان 
بزرگی همچون محمد اوشــال و واروژان  و اقبال خوش 
دیگــر ایــن آهنگســاز در آن برهــه زمانــی بــود. در واقــع 
همنشــینی و همکاری با ترانه سرایان و تنظیم کنندگان 
شــناخته شــده و کاربلــد در خلق آثــار ماندگار او بســیار 
اثرگــذار بــوده اســت. نکتــه دیگر دیــدگاه و تفکــر بابک 
بیات به موسیقی اســت که توانست مخاطبان بسیاری 
را جــذب خود کند و اغلب جوانان با موســیقی او ارتباط 
خوبی داشتند. دیدگاهی که منجر به پدید آمدن سبک 
خاصی در موســیقی پاپ شــد و امضــای کار آقای بیات 
بــر پــای آن باقی ماند، ســبکی که همچنان مــورد توجه 
برخــی از خواننــدگان، آهنگســازان و نوازنــدگان و حتی 
نســل جوان نیز است و از آن الگو برداری می کنند و بهره 
می برنــد امــا در ایــن دوره اگــر بهترین کارهــا هم تولید 
شــود، تأثیرچندانــی بــر مخاطب نــدارد و جای تأســف 
اســت کــه باید بگویــم مردم ما به شــنیدن آثــار مبتذل 
عادت کرده اند. این در حالی اســت که در آن دوران هم 
موســیقی های کوچه بــازاری به گوش می رســید و هم از 
آثار خوانندگانی چون فرهاد مهراد و فریدون فروغی و... 
و این موسیقی ها در کنار هم قرار داشتند و موسیقی های 

متفکر و وابسته به کام هم جایگاه خود را داشتند.
ë کم سوادی در موسیقی پاپ

ضعــف در محتوای کام و ترانه بویژه در موســیقی 
پــاپ، موضوعــی اســت که بارهــا و بارهــا مــورد انتقاد 
مخاطبــان جــدی موســیقی و کارشناســان ایــن حــوزه 
بوده و هســت؛ ترانه هایی ســطحی و گاهــی مبتذل که 
مــورد ســلیقه برخــی از خواننــدگان ایــن ژانر نیــز قرار 
گرفتــه اســت.  محمــد رضــا چراغعلــی، درایــن بــاره 
گفــت: »نقطــه ضعف عمــده در تولید موســیقی های 
پاپ امروزی کم ســوادی است.جالب است بدانید 80 
درصد آهنگســازان نســل جدید حتــی نمی توانند یک 
غزل حافظ را به طور کامل بخوانند و جای تأسف است 
که بگویم ســواد عمومی و ســواد کاســیک بسیار افت 
کرده و وقتی از این آهنگسازان جوان سؤال شود این کار 
را با چه هدفی تولید کرده اید در پاســخ می گویند برای 
شــاد کردن دل مــردم! آیا ســاخت یک اثرموســیقایی 
برای شــادی و لــذت مخاطب، با تولید موســیقی های 

مبتذل برابری می کند؟!
با این اوصاف، موســیقی در کشــورما نیاز به توجه و 
حمایت بیشتری دارد بویژه از سوی متولیان چرا که این 
هنــر، عاوه بــر دارا بودن جایگاهی ویژه، مدیای بســیار 
قدرتمندی اســت و شــاید هم خطرناک. بــه این دلیل 
کــه می توانــد در مــدت زمان شــاید کمتر از ۲4 ســاعت 
پیام یک ترک یا تک آهنگ را به گوش 80 میلیون نفر 

برساند و این نشان از اثر گذاری موسیقی است.«
ë نباید به حوزه فرهنگ و هنر نگاه سیاسی داشت

بــه گفتــه ایــن آهنگســاز و تنظیــم کننــده »برخــی 
سیاســت ها در کشــور مانــع از تولیــد موســیقی خــوب 
است.« او در ادامه افزود:»بخشی از رسالت هنر و بویژه 
موســیقی بیان مشــکات جامعه اســت اما متأســفانه 
گاهی بیان این دغدغه های اجتماعی با مخالفت هایی 
آن  از  سیاســی  برداشــت های  و  اســت  شــده  روبــه رو 
می شود. براین اساس ترجیح شان رواج موسیقی های 
عاشــقانه با کام های سطحی و بی محتوا است و جای 
تعجب است که مردم ما نیز به شنیدن این موسیقی ها 
عاقه منــد و راغب هســتند. من همیشــه گفتــه ام و بار 
دیگر تکرار می کنم نگاه هنرمند با سیاست جدا است و 

نباید به حوزه فرهنگ و هنر نگاه سیاسی داشت.
امــا به  طورکلی به باور من ســالیان بســیاری اســت 
در کشــور ما، نــگاه جدی به موســیقی وجود نداشــته و 
ایــن هنر اصیل و کهن، هیــچ گاه مقوله مهمی نبوده و 
حامــی ندارد. به  طورمثال اگر من نوعی بخواهم کاری 
تولید کنم نیاز به بودجه لازم اســت، اگر هم محصولی 

بــرای ارائه داشــته باشــم، ضــرورت آن مدیایــی برای 
تبلیــغ و انتشــار آن در فضــای مجــازی اســت و انجــام 
چنیــن کارهایــی باز هــم نیازمنــد حمایت مالــی بوده 
بنابرایــن بایــد بگویــم هنرمندانــی کــه در ایــن عرصه 
فعالیت می کنند یا عاقه مند به حرفه خود هســتند یا 
به دنبال انتشــار کارهایی اند که هیچ تفکری در پس آن 
قرار ندارد.« محمدرضا چراغعلی، در ســی و ششمین 
جشــنواره موســیقی فجرعضــو هیأت انتخــاب گروه ها 
و آثــار بخــش موســیقی پــاپ بــوده و ســال ها فعالیت 
در ایــن عرصــه او را با دیدگاه های مســئولان در وزارت 
فرهنــگ و ارشــاد و همچنیــن رســانه ملی آشــنا کرده 
است. او در ادامه افزود: »تولیدات مرکز موسیقی صدا 
وسیما آثاری اســت خاص بخش موسیقی شبکه های 
این ســازمان، در واقع برنامه ای مســتقل موســیقی در 
شــبکه های تلویزیونی وجود ندارد و تولید آثار وابســته 
به مرور رویدادهای تقویمی شــده اســت. به  طور مثال 
ســاخت موســیقی برای هفته دفــاع مقدس یــا میاد 
امــام رضــا)ع( و... و باید بگویم موســیقی را برای ذات 
موســیقی نمی خواهنــد. تــاش تهیه کننــدگان دولتی 
هم بیشــتر بازگشــت مالی خودشان اســت تا تولیدات 
خوب،همچنین تهیه کنندگان خصوصی هم به دنبال 
موسیقی های سطحی رفته اند. درواقع 80-70 درصد 
تولیدات موسیقی در دنیا به سبب نگاه تفریحی است 
کــه بــه آن وجــود دارد و شــاید ۲0 یــا ۳0 درصــد از این 

تولیدات براساس تفکر و اندیشه باشد.«
ë ایجاد مدیایی در جهت بهتر شدن و ارتقای موسیقی

او در خصــوص بهتــر شــدن ســطح آهنگســازی در 
کشــورمان بیــان کرد:»مســأله، عرضــه و تقاضا اســت 
تــا زمانــی کــه بازارموســیقی و مــردم خواســتار چنیــن 
موســیقی هایی باشــند، کارهــا درهمیــن ســطح تولید 
خواهد شــد و متأسفانه شرکت ها هم روز به روز سطح 
این موســیقی ها را نازل تر می کننــد. به عقیده من باید 

مدیایی در جهت بهترشــدن و ارتقای موســیقی ایران 
ایجــاد گــردد تــا مــردم موســیقی خــوب و بــد را از هم 
تفکیک کنند و بستر چنین کاری در رسانه ملی است نه 
فضای مجازی. در فضای مجازی کســانی بیشتر دیده 
می شوند که پرحاشیه ترند. جالب است بدانید مدت ها 
قبــل از جوانــی ســؤال کردم به چــه علت بــه این گروه 
موســیقی عاقه مند هستی و پاســخ داد خواننده گروه 
کت های کوتاه و زیبایی می پوشد و جای تأسف دارد که 
ســلیقه مردم در انتخاب موســیقی به این سمت و سو 
کشیده شده و برای آن جوان پوشش خواننده مهم تر از 
کامی است که می شــنود. این اتفاق تلخ و بدی است 
که در دنیای پســت مدرن شــکل گرفته، یعنی حاشــیه 
از متن پررنگ تر شــده است تا بدانجا که خواننده های 
جــوان بــرای بهتــر دیــده شــدن هزینه هــای بســیاری 
متحمل می شــوند. به طور مثال برای انتشــار هر ترک 
یــا تک آهنــگ در فضای مجــازی می بایســت مبلغی 
حــدود ۱50 میلیــون تومان پرداخت کننــد تا مخاطب 
جذب کارهایی شــود کــه تاریخ مصــرف کوتاهی دارند 
و در ادامــه با برگزاری کنســرت پــی در پی، مبلغ هزینه 

شده را شاید ۱0 برابر بیشتر کسب می کنند.«
ë می گویند تفکراتم قدیمی است

محمدرضا چراغعلی در ادامه صحبت های خود، 
همچنــان به بهترشــدن وضعیت موســیقی در ایران و 
جایگاهش تأکید بســیاری دارد و درایــن باره می گوید: 
»من یک موزیســین هستم و حرفه ام موسیقی است و 
90 درصد کارهایی که طی سال تولید می کنم، سفارشی 
اســت و شــاید 80 درصــد ایــن کارها مورد ســلیقه من 
نباشــد اما متأســفانه امرارمعاش زندگی ام از این راه و 
حرفه اســت و بودجه ای بــرای تولید کارهایــم ندارم و 
حتی اگر کاری تولید کنم نمی توانم به گوش مخاطب 
هــم نخواهیــم داشــت.«  و هیــچ حمایتــی  برســانم 
چراغعلی درباره اینکه تولید کارهای سفارشــی چقدر 
به ســلیقه آهنگســاز نزدیک است، پاســخ داد: »قطعاً 
کارهای سفارشی چندان مورد سلیقه و عاقه آهنگساز 
نبوده و نخواهد بود و او را از انتخاب و اندیشــه اش دور 
خواهــد کــرد. در دوران فعالیــت هنــری زنده یاد بابک 
بیــات، وقتــی اثری منتشــر می شــد خواننده بــا همین 
قطعات کنســرت برگــزار می کرد و درآمد داشــت و بار 
دیگــر ایــن همــکاری با آقای بیــات شــکل می گرفت و 
ادامــه داشــت و کارهای تازه تر تولید و اجرا می شــدند، 
اما دیدگاه خواننده هــای امروزی تغییر کرده و اینگونه 
نیســت به گونه ای که کمتر سراغ آهنگسازی چون من 

می آیند و تفکر من را قدیمی و سنتی می دانند.«

ë تعهد هنرمند به جامعه
در دو دهــه اخیر اغلــب خواننده های پــاپ صفر تا 
صد کار را خودشان برعهده دارند، از آهنگسازی گرفته 
تا تنظیم و حتی ترانه ســرایی و در کنار آن خوانندگی و 
بی تردیــد تولید کار به لحاظ کیفــی کاهش پیدا خواهد 
کــرد. این آهنگســاز در این  باره گفــت: »به گفته یکی از 
دوستانم وقتی تمامی مراحل تولید یک اثرموسیقی را 
شــخص خواننده یا آهنگساز انجام می دهد، مخاطب 
اول و آخــرش هــم خــود او خواهــد بــود و به طور یقین 
تاریخ مصرف این موزیک ها شاید نزدیک به یک سال 
یا کمتر باشــد؛ تولیداتی که اغلب به واسطه تکنولوژی 
بوده. البته بهره بردن از تکنولوژی بسیارخوب است اما 
در کنار آن ســواد هنری نیز بسیارمهم است وهمچنین 
تجربه.« چند ســالی اســت انتخاب نوع ملودی و ترانه 
کارهای سفارشی به موسیقی فیلم ها هم راه پیدا کرده 
و موجب کاهش ســطح کیفی این آثار شده و البته این 
موضوع موجب شــده آثار ماندگار و ارزشــمندی که در 
گذشــته و در ایــن بخــش تولید شــده اســت، همچنان 
در صــدر قرار بگیرد. به  طور مثال موســیقی فیلم های 
مانــدگار بابــک بیات همچــون »عروس«، »ســرزمین 
خورشــید« و »مردی شبیه باران« که موفق به دریافت 
ســیمرغ بلورین جشنواره فیلم فجر شدند و همچنین 
موســیقی فیلم های »پهلوانان نمی میرنــد«، »ولایت 
عشــق«، »ســام و نرگس« و.... محمدرضــا چراغعلی 
دربــاره علــت مانــدگاری آثار گذشــتگان گفــت: »ابتدا 
باید بگویم جنس تصاویــر فیلم هایی که امروزه تولید 
شــده اند نســبت بــه دو- ســه دهــه اخیــر تغییــر کرده 
اســت. خاطرم اســت یــک روز درباره همیــن موضوع 
بــا آقای بابک بیات صحبت می کردیــم که در این باره 
گفت اعتباری که در ســینما و موســیقی فیلم به دست 
آوردم بیــش از ســال ها فعالیتم در ســاخت ترانه بود. 
امــا آقای بیات تعلق خاطر بســیاری به ملودی و ترانه 
داشــت و این دلبســتگی در اکثر فیلم هایشــان نمایان 
بود و ترانه های آن به گوش می رسید. مانند »پهلوانان 
نمی میرنــد« یــا دیگر کارهایشــان و به عقیــده من این 
موضوع تعهد یک هنرمند به جامعه است که در حال 

حاضر به هیچ عنوان وجود ندارد.«
او رمز ماندگاری و جاودان شدن آثار هنرمندانی 
چــون بابــک بیات را تعهــد به جامعه عنــوان کرد و 
در ادامه افزود: »جنس ماندگاری تولیدات فرهنگی 
و هنــری این روزها تغییر کرده اســت و شــاید اگر در 
همیــن دوره آقای بیــات کاری تولید می کرد آثارش 

شنیده نمی شد.«

اســفندماه  از ۲۲  اســکار ۲0۲۳ زودتــر  اهــدای جوایــز 
صورت نمی گیــرد اما مقدمات این امر، از مدتی پیش 
آغــاز شــده و حتی بخشــی از جوایز اولیه توزیع شــده و 
رأی گیــری اولیه از واجدان شــرایط هم طی روزهای ۲۱ 

تا ۲4 آذر انجام خواهد پذیرفت.
ایــن نــود و پنجمیــن دوره برگزاری مراســم اســکار 
اســت و نهاد مجــری آن که آکادمی علوم ســینمایی و 
هنرهــای تصویری )با نــام اختصاری آمپاس( اســت، 
هر ســاله در یــک فرایند طولانی که حداقــل پنج ماه را 
دربرمی گیرد، اقدام به شناسایی بهترین های سینما در 
ســال سپری شده و اهدای مجســمه های طایی اسکار 

به آنها در شاخه های مختلف می کند.
اگــر در ادوار نخســت اســکار که از ســال ۱9۲7 به 
اجــرا درآمــد، تعــداد شــاخه های این جوایــز از ۱0 تا 
۱۲ مورد فراتر نمی رفت، اینک به ۲4 قســمت بسط 
یافتــه و بــار بین المللــی آن نیز بســیار بیشــتر شــده 
اســت. بر اثر این فرایند جوایزی که تا ۲0 سال پیش 
عماً فقط به جامعه ســینمای امریــکا و هنرمندان 
و فیلم هــای آن منحصــر می شــد، اینــک هر کشــور 
ارائه کننــده کارهای مطلــوب و باکاس و هر هنرمند 
خالــق ایــن گونــه آثــار را صرفنظــر از هــر ملیتی که 
داشته باشد، دربرمی گیرد و به تبع آن توجه عمومی 
و میــزان رویکرد ســایر کشــورها به جوایز اســکار هم 

فزونی گرفته است.

ë یک پروسه 8500 نفری
با وجــود این افــراد صاحبِ حق رأی برای شــرکت 
در انتخابات اســکار هر سال تنها از اعضای کل جوامع 
ســینمایی جهــان انتخــاب نمی شــوند بلکــه اعضــای 
همان ســازمان آمپاس هســتند کــه به بیــش از 8500 
نفر می رســند. قاعده کار این اســت که برای شناســایی 
فرد پیــروز در هر یک از شــاخه های تخصصی، فقط از 
متخصصان همــان حوزه در این ســازمان نظرخواهی 
می شــود اما برای شــناخت برنده جایزه اسکار برترین 
فیلــم ســال بــه آرای تمامــی اعضــای آکادمــی بــا هر 
تخصــص و در هــر حــوزه ای رجــوع می شــود. پــس از 
کامل شــدن رأی گیری های اولیه یک فهرســت کوتاه از 
نامزدها در هفت -هشــت شاخه از شاخه های ۲4 گانه 
اســکار در روز ۳0 آذر مشــخص و اعام می شود و پس 
از نظرسنجی مجدد از اعضای آکادمی برای شناسایی 
پنج کاندیدای نهایی در همه شاخه ها که طی روزهای 
۲۲ تــا ۲7 دی انجام می پذیرد، نوبت به اعام رســمی 
فهرســت فــوق در روز سه شــنبه چهــارم بهمــن مــاه 
می رسد. اعام این اسامی در مراسمی مختصر و مفید 
و حداکثــر ۳0 دقیقه یا در اولین ســاعات صبح این روز 
به وقت امریکا و در ســاعات عصر در غرب آسیا و اروپا 
صــورت می گیــرد. مدتی پس از اتمام ایــن فرایند و در 
روزهــای ۱۱ تا ۱6 اســفند رأی گیری دیگری در خصوص 
پنج نامزد نهایی هر رده انجام می شــود و نام های آثار 
هنــری برتر و هنرمندان پیروز در پاکت هایی مخفی که 
قرار است هیچ کس بر آن دسترسی نداشته باشد، قرار 
می گیرد و سرانجام در شب توزیع جوایز با بازشدن این 

پاکت ها مشــخص می شــود کدام هنرمندان امسال بر 
بام سینمای دنیا نشسته اند! 

ایــن پروســه ای اســت که ســال ها در امر برگــزاری و 
اهدای جوایز اســکار رعایــت و اجرا شــده و فقط روزها 
و هفته هــای آن بارهــا و به دلایل مختلف دســتخوش 
تغییر شده و واپسین تغییر عمده صورت گرفته در این 
زمینه، در زمان همه گیری پاندمی کرونا در اواخر ســال 
۲0۱9 اعمال شــد که در اهدای جوایز آن ســال تأخیری 
ســه مــاه و نیمــه را اعمــال کــرد و در ســه ســال بعدی 
هــم بر اثر تبعات همین بیماری هولناک و اثر کشــنده 
اقتصادی آن روی هنر و صنعت ســینما مراسم اسکار 
بــا تأخیرهایــی بین یک ماه و نیم و یک ماه نســبت به 
گذشته  برگزار شده و امسال هم این جوایز دو سه هفته 
دیرتــر از روال معمول طی ســال های ۲000 تا ۲0۱9 به 

فاتحان اهدا می شود.
ë !در انتظار سرنوشت جنگ جهانی سوم

 Ampas فعــاً باید در انتظار نخســتین گام بــزرگ
)آمپــاس( در راه اهــدای جوایــز امســال بود کــه اعام 
فهرســت کوتاه نامزدها در 7 شــاخه از ۲4 جایزه اسکار 
اســت. در روز ۳0 آذر مشــخص می شــود که منتخبین 
اولیه آکادمی اســکار در شــاخه های مذکور از بین ده ها 
گزینــه ثبت نام کــرده کدام آثــار و هنرمنــدان بوده اند. 
یکــی از ایــن شــاخه ها کــه بــرای ایرانی هــا از اهمیــت 
فوق العــاده ای برخــوردار اســت، شــاخه بهترین فیلم 
بین الملــل اســت که تا همین چند ســال پیش برترین 
فیلم »خارجی« )غیرانگلیســی زبان( نامیده می شــد. 
ایران امسال فیلم »جنگ جهانی سوم« ساخته هومن 

ســیدی را بــه آکادمــی مذکور بــه عنوان نماینــده خود 
معرفی کرده و بزودی مشــخص می شود که این فیلم 
نظــر مثبت اولیــه آکادمی رابرای راهیابی به فهرســت 
کوتاه این نهاد جلب کرده اســت یا خیر. این فهرســت 
معمولاً 9 فیلم را دربرمی گرفت اما سال پیش آکادمی 
اســکار نام ۱0 فیلم را در این فهرست کوتاه و اولیه قرار 
داد. »جنگ جهانی ســوم« با سناریویی از خود سیدی، 
آریــن وزیــر دفتــری و آزاد جعفریان و با بازی محســن 
تنابنده، مهســا حجازی  ، نــدا جبرائیلی و نوید نصرتی 
در نقش های اصلی، شــهریورماه امســال در جشــنواره 
معتبــر ونیــز ۲0۲۲ در بخش اصلی و مســابقه ای بلکه 
در قســمت جنبی موســوم به »افق ها« درخشید و هم 
جایــزه بهتریــن فیلم این قســمت را برد و هــم جایزه 
برترین بازیگر مرد را توســط محســن تنابنده به دست 
آورد. با این اوصاف باید صبر کرد و دید از میان بیش از 

90 فیلمی که از ســوی کشورهای مختلف به »امپاس« 
ارائه شده اند، آیا فیلم سیدی از غربال اول عبور و وارد 
فهرســت کوتاه جایزه اســکار بهتریــن فیلم بین الملل 
ســال گذشته می شود یا خیر؟! باید متذکر شد که چهار 
فیلم دیگر هم وارد فهرست نهایی انتخابی ایران برای 
معرفی به آکادمی اسکار شده بودند اما کمیته انتخاب 
کــه برخی اعضــای نام آشــنای آن پرویز شــیخ هادی، 
مریــا زارعــی و محمدحســین حقیقــی بودنــد،  فیلم 
سیدی را بر چهار رقیبش ارجح شمرد. این چهار فیلم 
عبــارت بودنــد از: »موقعیــت مهدی« ســاخته هادی 
حجازی فــر، فیلم کارتونی »پســر دلفینــی« اثر محمد 
خیراندیــش، »بدون قــرار قبلی« بــه کارگردانی بهروز 
شعیبی و »تفریق« ساخته مانی حقیقی. ناگفته نماند 
کــه ایران ســابقه دو بار فتــح این جایــزه را با فیلم های 

اصغر فرهادی در سال های ۲0۱۲ و ۲0۱6 دارد.
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